
DŮVĚROU	A	LÁSKOU	PROTI	STRACHU	
(Krnov,	30.10.2022)	

	
I.čtení:	Žalm	23	
II.čtení:	I.	epištola	Janova	4,16-18	

	
Současná doba je naplněná strachem a obavami. Válka, zdražování, nejistota do budoucnosti, to 

jsou věci, které doléhají na nás všechny. Dokonce jsou lidé, kteří na strašení zakládají své poselství 
světu – děsí lidi, a pak zneužívají jejich obav k získání moci nebo se na nich snaží vydělat. 

Jenže jak se strachu ubránit? Jak se mu postavit? 
Je křesťan zbaven strachu? Je vykoupen z obav a starání? Netýkají se ho nejistoty, chyby nebo 

prohry? Jak se tomu všemu postavit? 
 
Nejdříve ze všeho je třeba říci, že strach je jednou ze zvláštností, darovaných Pánem Bohem jeho 

stvoření. Je vědecky prokázáno, že strach má velmi důležitou funkci – totiž varovat člověka před 
nebezpečím. Kdysi jsme četli jistou příručku přežití v divoké přírodě, napsanou významným 
cestovatelem, horolezcem a polárníkem, a zaujalo nás pravidlo, které onen zkušený pán vyhlásil 
jako základ přežití, totiž: Zachovej si zdravý strach! 

Strach má v nebezpečné chvíli pro člověka pozitivní účinek – vybičuje jeho smysly k vyššímu 
výkonu a větší opatrnosti. Taky se tomu říká pud sebezáchovy a lidé, kteří jej postrádají, se 
nedožívají vysokého věku... 

 
Jsou ovšem také strachy, které člověku naopak svážou ruce. Jsou obavy, které člověku zakryjí 

výhled k budoucnosti, které mu vezmou veškerou odvahu a naději a které zcela paralyzují jakoukoli 
jeho aktivitu. Jsou psychické stavy, které člověka úplně vyvedou z míry a přimějí ho vzdát se 
dlouho před bitvou, aniž by zkusil, jestli opravdu prohraje nebo jestli se třeba nedá nějakým 
udatenstvím dosáhnout vítězství. 

 
Právě proti takovýmto strachům si král David zpíval svou písničku o dobrém Pastýři Hospodinu. 

A je možná příznačné, že právě píseň proti strachu se stala z jeho žalmů tou nejznámější. Protože se 
strachem zápasí každý z nás, strach svírá občas i člověka nejstatečnějšího, a i ten největší hrdina 
potřebuje v těžké chvíli někoho, o koho se může opřít. 

David přirovnává Pána Boha k pastýři. To je obraz, kterému sám dobře rozuměl – vždyť víme, že 
sám se stal králem z pasáčka. A svou odvahu si vytrénoval právě při ochraňování lekavého stáda 
před divokou zvěří. Své pastýřské zkušenosti zúročil při nerovném boji se silákem Goliášem. 

David – jako poctivý ovčák – věděl, že Pastýř Hospodin nedovolí, aby jeho stádečku někdo zkřivil 
jediný chloupek. Ovčák David věděl, jak jemu samotnému záleželo na jeho ovcích, dokonce 
natolik, že za ně byl ochotný riskovat zdraví nebo život. A byl si jistý, že Pastýř Hospodin není o 
nic zbabělejší, o nic méně odhodlaný, o nic méně zapálený pro blaho svého stáda. 

A proto se Mu s důvěrou svěřoval do rukou, proto Jej nikdy neopouštěl, proto Jej a Jeho věc 
miloval nade vše. 

Podle Davidovy písničky Hospodin Pastýř zajišťuje své stádo vším důležitým, zaopatřuje každou 
potřebu svého lidu. Přivádí ho na místa, kde najde potravu i dobrou vodu, dává mu stín a 
odpočinutí. Naplňuje nejen potřeby tělesné, ale také duchovní. Nenechá člověka zabloudit, sejít 
z cesty spravedlnosti na cestu duchovní nejistoty – hříchu. Strojí mu stůl navzdory spoustě 
ukrutných nepřátel, naplňuje mu kalich až po okraj, a dokonce pomazává jeho hlavu olejem – 
symbolem pokoje, blahobytu a požehnání. David se nebojí nedostatku, nebojí se budoucnosti, i 
kdyby se ukazovala v nejtemnějších barvách – protože si je jist Hospodinovou přízní, od které jej 
nic nemůže odloučit. Včetně strachu, ohrožení nebo dokonce smrti. 



Davidovou zbraní proti strachu je důvěra. Důvěra v Hospodina laskavého, dobrotivého a 
milosrdného, jehož dobrota a milosrdenství neopustí svého služebníka až do konce života. David 
věří Hospodinu tou vírou, která přenáší skály a která zbavuje člověka strachu z temnot, životních 
soutěsek, a i z té rokle nejhlubší – smrti. 

A každý věřící, každý kdo svůj život svěřil Pánu Ježíši Kristu s ním tuto zkušenost může sdílet. 
V jakékoli situaci, v každé chvilce, ať se strachujeme o úspěch svého díla, ať se obáváme o dobro 
svých blízkých nebo třeba „jen“ potřebujeme projít temným sídlištním Bronxem, při tom všem je 
Hospodin při nás svou láskou, svou mocí a svou věrností. A budeme-li Mu důvěřovat, vším nás 
provede bez úhony, dokonce i smrtí. 

Neznamená to, že se křesťan nikdy ničeho nelekne. Neznamená to, že nikdy nebude v ohrožení. 
Dokonce to neznamená ani, že se nebude muset bránit nebezpečí a že mu vždycky na pomoc 
přispěchá houf andělských ochránců, kteří jej vysekají z každé patálie. 

Nic takového. Boží zaslíbení říká jen, že se nemusíme bát, že se nemusíme poddávat strachům a 
obavám. Že se nemusíme předem vzdávat ani v boji sebenerovnějším. Žádný Goliáš nic nezmůže 
proti Hospodinu, Bohu zástupů, který stojí na straně Práva, Pravdy a Spravedlnosti. A my jsme Jej 
poznali, my jsme Mu uvěřili, i my jsme se postavili na tuto Jeho stranu. Nemáme se čeho bát. Bůh 
je na naší straně. 

Tak nás Davidova písnička učí důvěřovat – proti strachu. 
 
Nový Zákon jde ještě o kus dál. Dosahuje až tam, kde i víra někdy ztrácí sílu. 
Víte, co úplně nejlépe pomáhá proti strachu o sebe? Když máte někoho jiného, o koho se můžete 

strachovat a starat. Zkuste to – až někdy půjdete místem, které vám nahání hrůzu, vemte s sebou 
někoho, kdo se bojí ještě víc než vy. A uvidíte:-). 

 
Jan ve své epištole mluví o Lásce, která je podstatným charakterovým rysem Božím. Mluví o 

Lásce, která člověka zbavuje strachu ještě lépe než víra – protože Láska jej zbavuje zakřivení do 
sebe samotného, vysvobozuje jej od sebestřednosti. Láska člověka učí vzdát se sama sebe, svého 
blaha, svého klidu, svého pohodlí – pro člověka druhého. 

Pán Bůh nám zde opět jde příkladem, když posílá svého Syna Ježíše na předem ztracenou výpravu 
mezi lidi, na zcela beznadějný úkol – viděno očima střízlivého reálného odhadování. Jaký má smysl 
obětovat se kvůli nenapravitelným hříšníkům? 

Ježíš se přece nevzdává naděje. Přece jen mu na těch lidech – ovcích bez pastýře – záleží natolik, 
aby dělal i to, co se zdá zcela bezpředmětné a odsouzené k prohře. 

A navzdory všem reálným vyhlídkám Ježíš vyhrává. Láskou proti násilí i proti nenávisti a 
sobectví. Tam, kde se zdá, že ztrácí, tam přece získává. Překonal i strašáka největšího, totiž smrt... 

Víra a láska jsou zbraně, které nám Boží Slovo nabízí proti strachu. Stačí se jich chopit, vstoupit 
do ověřeného životního stylu Božích lidiček, maličkých, kteří se vzepřeli velikánům. Věřit Bohu, 
který nás nikdy neopustí a nenechá na holičkách, a milovat – jak Boha tak lidi, které nám On sám 
staví do cesty. Pak se nemusíme ničeho bát. 

 
 
 
 
 
Pane Bože, Pastýři nejmocnější a nejobětavější, 
Přiznáváme, že se nám někdy třepou kolena, že se někdy vzdáváme dřív, než vůbec dojde 

k zápasu. 
Prosíme odpusť nám to a posilňuj nás svým Slovem a podepírej svým Duchem, ať do budoucnosti 

vzhlížíme s nadějí a vírou, a ať Tvou láskou zaháníme ze světa hrůzu a strach. 
AMEN! 
	


